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A cool capsule for a hot re-entry

When re-entering Earth’s atmosphere, unmanned flying objects 
such as the European Automated Transfer Vehicle (ATV) experi-
ence extremely high temperatures shortly before breaking up. DLR 
researchers developed a capsule with a thermal protection and 
insulation system to acquire insight into what happens during 
re-entry: the interior of the capsule is kept cool, even though exte-
rior temperatures may reach up to 2000 degrees Celsius. A data 
storage system and transmitter fitted to the capsule record infor-
mation from the hot phase and send the data to a satellite. In 
addition to being heat resistant and robust, the capsule has to 
allow electromagnetic radio waves to pass through it to enable  
a connection to be established with the satellites. This system 
allowed scientists to obtain information on the acceleration, 
magnetic field and spin rate of ATV-5 during atmospheric re-entry.

Eine kühle Kapsel für den heißen  
Wiedereintritt

Tritt ein unbemannter Flugkörper wie der Raumtransporter ATV in 
die Atmosphäre ein, entstehen kurz vor dem Auseinanderbrechen 
extrem hohe Temperaturen. Um Erkenntnisse zu gewinnen, was 
beim Wiedereintritt geschieht, entwickelten Forscher des DLR eine 
Kapsel mit einem Thermalschutzsystem. Diese Re-Entry-Kapsel hält 
in ihrem Inneren die Temperaturen niedrig, obwohl während des 
Wiedereintritts Temperaturen bis zu 2.000 Grad Celsius entstehen. 
Die Kapsel beherbergt Datenspeicher und Sender, mit deren Hilfe 
Informationen aus der heißen Phase aufgezeichnet und zu einem 
Satelliten übermittelt werden. Für die Datenübertragung ist es 
wichtig, dass die Kapsel nicht nur hitzebeständig und robust, son-
dern auch für Funksignale transparent ist. Während des Wieder-
eintritts des ATV-5 konnten so zum Beispiel Daten zu Beschleuni-
gung, Magnetfeld und Drehraten gewonnen werden.
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Das DLR im Überblick

Das DLR ist das nationale Forschungszentrum der Bundesrepublik 
Deutschland für Luft- und Raumfahrt. Seine umfangreichen For-
schungs- und Entwicklungsarbeiten in Luftfahrt, Raumfahrt, Ener-
gie, Verkehr und Sicherheit sind in nationale und internationale 
Kooperationen eingebunden. Über die eigene Forschung hinaus ist 
das DLR als Raumfahrt-Agentur im Auftrag der Bundesregierung für 
die Planung und Umsetzung der deutschen Raumfahrtaktivitäten 
zuständig. Zudem fungiert das DLR als Dachorganisation für den 
national größten Projektträger.

In den 16 Standorten Köln (Sitz des Vorstands), Augsburg, Berlin, 
Bonn, Braunschweig, Bremen, Göttingen, Hamburg, Jülich,  
Lampoldshausen, Neustrelitz, Oberpfaffenhofen, Stade, Stuttgart, 
Trauen und Weilheim beschäftigt das DLR circa 8.000 Mitarbei
terinnen und Mitarbeiter. Das DLR unterhält Büros in Brüssel, Paris, 
Tokio und Washington D.C.

DLR at a glance

DLR is the national aeronautics and space research centre of the 
Federal Republic of Germany. Its extensive research and develop-
ment work in aeronautics, space, energy, transport and security is 
integrated into national and international cooperative ventures. In 
addition to its own research, as Germany’s space agency, DLR has 
been given responsibility by the Federal Government for the plan-
ning and implementation of the German space programme. DLR 
is also the umbrella organisation for the nation’s largest project 
management agency.

DLR has approximately 8000 employees at 16 locations in Germany: 
Cologne (headquarters), Augsburg, Berlin, Bonn, Braunschweig, 
Bremen, Göttingen, Hamburg, Jülich, Lampoldshausen,  
Neustrelitz, Oberpfaffenhofen, Stade, Stuttgart, Trauen  
and Weilheim. DLR also has offices in Brussels,  
Paris, Tokyo and Washington D.C.
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